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1 . I NDLEDNI NG  

Ram bøll Managem ent  Consult ing præsenterer herm ed evalueringen af Københavns I ntegra-
t ionsråd. Baggrunden for evalueringen er en beslutning i Borgerrepræsentat ionen om  at  gen-
nem føre en evaluering, som  kan anvendes t il at  tage st illing t il rådets frem t id.  
 

1 .1  De form elle ram m er for I ntegrat ionsrådets virke 
Det  frem går af integrat ionsloven, at  kom m unerne har m ulighed for at  opret te et  I ntegrat ions-
råd, som  kan afgive vej ledende udtalelser om  den alm indelige integrat ionsindsats og int roduk-
t ionsprogramm et  over for nyankom ne udlændinge. Rådet  kan forvalte denne vej ledende rolle 
ved at  tage sager op af egen dr ift  eller på anm odning. I  Københavns Kom m une har rådet  fun-
geret  som  et  t radit ionelt  høringsorgan, som  prim ært  har afgivet  svar på anm odning. I  løbet  af 
2008 har m an iværksat  en ny m åde at  bruge I ntegrat ionsrådet  på, idet  rådets høringsret  
ændres, så den gælder sager m ed større integrat ionsm æssig betydning. Høringsret ten supple-
res af ”Tænketanksm odellen” , hvor rådet  i højere grad skal udvikle ideer frem  for at  signalere 
holdninger t il allerede udviklede forslag.  
 
I  København er der 23 m edlem m er af I ntegrat ionsrådet , hvoraf hovedparten – 15 repræsen-
tanter – er udpeget  på basis af en valgproces i 2006. Herudover er der ot te m edlem m er, som  
enten deltager som  særligt  sagkyndige eller som  organisat ionsrepræsentanter. I ntegrat ionsrå-
det  i København skal overordnet  varetage etniske m inoriteters interesser.  
 

1 .2  Evalueringens form ål 
Evalueringen skal grundlæggende bidrage t il en polit isk st illingtagen om  rådets frem t id. For at  
sikre et  solidt  beslutningsgrundlag har evalueringen t re analyt iske perspekt iver:   

• I m plem enteringsanalyse:  Her afdækkes det , hvordan og i hvilket  om fang I ntegrat ions-
rådet  har løst  sine opgaver.  

• Organisat ionsanalysen:  Her analyserer vi ram m erne for rådets arbejde i form  af lov-
givningen, valgprocessen, sam spil m ed sekretar iatet  og m ediernes rolle.  

• Brugerevaluering:  Her ses der på polit ikernes og borgernes forventninger t il og erfa-
r inger m ed Integrat ionsrådet .  

 
Kort  sagt  vil evalueringen belyse, hvordan rådet  har løst  sine opgaver og ud fra det te funda-
m ent  analysere om givelsernes kendskab t il rådet , forventningerne, den konkrete anvendelse 
af rådet  sam t  den oplevede nyt te. Vurderingen af nyt ten vil ske på basis af analysen af ram -
m erne for rådets arbejde.  
 

1 .3  Kort  om  datagrundlaget  
Evalueringen bygger på flere datakilder. For at  belyse im plem enter ingen af rådets opgaver har 
Ram bøll analyseret  en række officielle dokum enter i form  af høringssvar, pressem eddelelser 
o.l. ,  m ens rådets egne erfar inger er blevet  belyst  gennem  t re gruppeinterview.  
 
Sam spillet  m ellem  I ntegrat ionsrådet  og Borgerrepræsentat ionen er belyst  ud fra to kilder. For 
det  første er der gennem ført  en spørgeskem aundersøgelse blandt  m edlem m erne af Borgerre-
præsentat ionen. I  alt  46 %  af polit ikerne svarede på skemaet . For det  andet  har vi interviewet  
fire polit ikere m ere dybtgående om  forventninger t il og erfar inger m ed rådet . I ntegrat ionsrå-
dets sam spil m ed borgere og interessenter er belyst  ud fra telefoniske interview m ed 45 re-
præsentanter for foreninger, skolebestyrelser mv. Hert il kommer telefoniske interview med 
andre kom m uner, som  har gennem ført  direkte valg. Endelig har vi gennem ført  et  gruppeinter-
view m ed I ntegrat ionsrådets sekretar iat .  
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1 .4  Læsevej ledning 
Efter i næste afsnit  at  have sam m enfat tet  evalueringens hovedresultater vil vi i kapitel 2 give 
et  overblik over, hvordan I ntegrat ionsrådet  har løst  sine opgaver. Vi undersøger eksem pelvis 
udvikling i antallet  af høringssvar og borgersem inarer. I  kapitel 3 ser vi nærm ere på ram m er-
ne for I ntegrat ionsrådet , idet  vi først  ser på sam spillet  m ed sekretariatsfunkt ionen og efterføl-
gende analyserer det  direkte valg t il rådet . I  det  afslut tende kapitel 4 undersøger vi kendska-
bet  t il og anvendelsen af I ntegrat ionsrådet  i særligt  polit ikernes og borgernes perspekt iv.   
 

1 .5  Resum é 
I  det te afsnit  sam m enfat ter vi kort fat tet  evalueringens hovedresultater. En grundigere sam -
m enfatning kan læses t il sidst  i rapporten. I  tabellen herunder har vi frem hævet  de respekt ive 
aktørers erfar inger og syn på rådets funkt ion sam t  væsent lige barr ierer i forhold t il rådets vir-
ke. Overblikket  bygger pr im ært  på de respekt ive aktørers egne oplevelser, som  illust rerer ho-
vedresultaterne og cent rale udfordringer.  
 
Tabel 1  Overblik  over hovedresultater  

 Rådet  Polit ikerne Borgerne Sekretariatet  

Centrale 

erfar inger 

og syn på 

rådets 

funkt ion 

• Direkte valg 
giver dem okra-
t isk legit im itet  

• Vægter dem o-
krat isk og kom -
petencem æssig 
legit im itet  

 

• Kendskab t il 
rådet  som inst i-
tut ion, m en be-
grænset  anven-
delse 

• Lav valgdelta-
gelse udfordrer  
dem okrat isk le-
git im itet  

• Lav kom peten-
cemæssig legi-
t im itet  – rådet  
m angler særlig 
ekspert ise 

• Stor opbakning 
og kendskab t il 
råd som inst itu-
t ion 

• Begrænset  kon-
kret  kendskab 
og anvendelse i 
praksis 

• Klar opbakning 
t il form el rolle-
fordeling 

• Svært  at  over-
holde rolleforde-
ling i praksis 

Cent rale 

barr ierer  

• Manglende aner-
kendelse fra po-
lit ikere sam t  
uklar rollefor-
deling 

• Begrænset  ind-
sigt  i kom m u-
nale organisat ion 
og spilleregler  

• Rådets vej led-
ning udfordres af 
konkurrence fra 
andre kilder  

• Rådet  anses ikke 
for at  være syn-
ligt  

• Manglende syn-
lighed m edfører 
begrænset  an-
vendelse 

• Sekretar iat  kan 
blive for styren-
de 

 

 
Tabellen ovenfor viser grundlæggende, at  der er opbakning t il rådet  som inst itut ion. Særligt  
blandt  borgerne t ilkendegives det , at  rådet  pr incipielt  set  spiller en væsent lig rolle i forhold t il 
Københavns Kom m unes integrat ionsindsats.  
 
Der er overordnet  et  stort  kendskab t il I ntegrat ionsrådet . Kendskabet  daler dog bet ragteligt , 
hvad angår konkrete akt iviteter, pressem eddelelser o.l. Både borgere og polit ikere oplever 
ikke, at  rådet  er synligt , og den m anglende synlighed får store konsekvenser for anvendelsen 
af rådet . Den m edfører således, at  både borgere og polit ikere i begrænset  omfang drager nyt -
te af de akt iviteter, som  Integrat ionsrådet  sæt ter i værk. I  forhold t il det  polit iske niveau er 
der dog tegn på, at  polit ikerne i Sundheds-  og Om sorgsudvalget  i højere grad benyt ter sig af 
I ntegrat ionsrådet . Og rådsmedlemmerne fremhæver selv, at  de har været  involveret  i ar-
bejdsgruppem øder i et  seriøst  og dynam isk sam arbejdsklim a. 
 
Tabellen ovenfor illust rerer, at  to typer af legit im itet  ser ud t il at  forstyrre hinanden og gør det  
svært  for rådet  at  manøvrere. På den ene side har rådet  m ed basis i det  direkte valg en de-
m okrat isk legit im itet . På grund af den lave valgdeltagelse sm uldrer den dem okrat iske legit im i-
tet  i særligt  polit ikernes øjne, hvilket  gør det  svært  for rådet  at  fungere som  t roværdigt  hø-
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r ingsorgan. På den anden side forventes rådet  at  have en kompetencemæssig legit im itet , dvs. 
en særlig ekspert ise, som polit ikere og borgere kan bruge t il at  t ræffe mere kvalificerede be-
slutninger. Hvis rådet  skal bruge m ange ressourcer på at  besvare høringssvar, er der r isiko 
for, at  den kom petencemæssige legit im itet  undergraves – at  medlemmernes kræfter bruges 
på tekniske spørgsm ål relat ivt  sent  i den polit iske beslutningsproces frem  for åbne spørgsm ål 
t idligt  i beslutningsprocessen. Det  bliver derfor en væsent lig opgave frem over at  afklare, 
hvordan de to typer af legit im itet  skal balanceres.  
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2 . I MPLEMENTERI NGEN AF I NTEGRATI ONSRÅDETS 
OPGAVER 

I  det te kapitel undersøger vi im plem enteringen af I ntegrat ionsrådets opgaver. Kapit let  indle-
des m ed en præsentat ion af I ntegrat ionsrådets form ål og de opgaver, der knyt ter sig hert il.  
Analysem aterialet  består af rådets m ødereferater, høringssvar, pressem eddelelser, notater og 
lignende. 1     

2 .1  I ntegrat ionsrådets opgaver 
I ntegrat ionsrådets form ål er at  m edvirke t il, at  Borgerrepræsentat ionens integrat ionsindsats 
er effekt iv og sam m enhængende sam t  egnet  t il at  frem m e etnisk ligest illing ( I ntegrat ionsrå-
dets forretningsorden § 1) . 

Rådet  har frem  t il j anuar 2008 fungeret  som  et  t radit ionelt  høringsorgan, m en den 10. januar 
2008 vedtog Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  en ny arbejdsform  for rådet . Den nye 
arbejdsform  erstat tede den hidt idige høringsret  i alle sager, hvor integrat ionsindsatsen er re-
levant . I  stedet  ligger det  nu i I ntegrat ionsrådets opgave, at  det  skal:   

 
• Kunne tage sager op af egen drift  

 
• Høres i sager vedrørende større polit iske t iltag, hvor  

 
a)  der er store udgifter, det  vil sige høringer vedrørende projekter m ed budget  på 

1.000.000 eller derover 
b)  der er effekt  for en stor del af borgere m ed etnisk m inoritetsbaggrund, og  
c)  der er tale om  nye polit ikker (ældrepolit ik, skolepolit ik mv.) , hvor der er integra-

t ionsm æssig vinkel. 
 

• Høres angående den tværgående integrat ionspulje. 
 

Herudover skal I ntegrat ionsrådet  være m ere proakt ivt  og fremt rædende som  sparr ingspartner 
og idém ager for de polit iske udvalg i Københavns Kom m une. Rådet  skal så at  sige fungere 
som  en tænketank m ed akt iv inddragelse i innovat ionsfasen angående integrat ionst iltag. I nte-
grat ionsrådet  har således to m andater i dag:  Høringsret ten og det  der kaldes tænketanksm o-
dellen (BI U 7/ 2008) .  
 

2 .2  Opgaveløsningen 
I  det  følgende vil vi se nærm ere på I ntegrat ionsrådets m est r ing af opgaver knyt tet  t il hørings-
ret ten og tænketanksm odellen. Analysen fokuserer på rådets akt iviteter og eventuelle æn-
dringer i akt iviteter efter vedtagelsen af den nye arbejdsform i januar 2008. I  nedenstående 
tabel præsenteres en oversigt  over I ntegrat ionsrådets akt iviteter i perioden fra den 20. april 
2006 t il den 1. december 2008. 2  

                                               
1  Det  skal noteres, at  ikke alle I ntegrat ionsrådets akt iviteter er systemat isk arkiveret . Der kan derfor være gennemført  akt iv iteter, som 

ikke fremgår af analysemater ialet , og som derfor ikke indgår i analysen af implementer ingen af I ntegrat ionsrådets opgaver.   
2  Analyseperioden starter den 20. apr il 2006, da I ntegrat ionsrådet  blev konst itueret  denne dato, mens analyseperioden ender den 1. de-

cember 2008 af hensyn t il t idsplanen for aflever ing af evaluer ingen.  
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Tabel 2 :  Akt iv iteter i per ioden fra den 20. apr il 2006 t il den 1. decem ber 2008 

Akt iviteter  Antal fra  
2 0 . apr il 2 0 0 6  t il 
9 . januar 2 0 0 8  

Antal fra  
1 0 . januar 2 0 0 8  
t il 1 . decem ber 

2 0 0 8  

Sam let  anta l 

I ntegrat ions-
rådsm øder 

19 10 29 

Høringssvar 35 17 52 

 

Borgerhøringer, 
sem inarer og kon-
ferencer, som  I n-
tegrat ionsrådet  
har afholdt / -
deltaget  i 

 

4 

 

11 

 

15 

Udvalg, arbejds-
grupper og net -
værksskabende 
akt iviteter , som  
I ntegrat ionsrådet  
har deltaget  i  

 

28 

 

9 

 

37 

Fællesm øder m ed 
I ntegrat ionsrådet  
og Beskæft i-
gelses-  og I nte-
grat ionsudvalget*  
 

 

5-6 

 

0 

 

5-6 

* Note:  I nform at ion om antallet  af fællesm øder m ed I ntegrat ionsrådet  og Beskæft igelses-  og I ntegrat ions-

udvalget  stam mer fra I ntegrat ionsrådets sekretær i per ioden maj  2006 – april 2008. Det  skal bem ærkes, 

at  der er tale om  anslåede antal m øder.  

Der er væsent lige forskelle i antallet  af de akt iviteter, I ntegrat ionsrådet  udfører. Det  overord-
nede billede er, at  rådet  ofte afgiver høringssvar og deltager i udvalg, arbejdsgrupper og 
netværksskabende akt iviteter, m ens rådet  kun af og t il deltager i fællesm øder m ed Beskæft i-
gelses-  og I ntegrat ionsudvalget  m v. Således har I ntegrat ionsrådet  eksem pelvis afgivet  52 hø-
r ingssvar i den sam lede analyseperiode, mens rådet  har deltaget  i 5-6 fællesmøder med Be-
skæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  i den sam lede analyseperiode.  

Der er ligeledes væsent lige forskelle at  se i rådets akt iviteter i de to analyseperioder. Eksem-
pelvis har I ntegrat ionsrådet  afholdt  eller deltaget  i 4 borgerhøringer, sem inarer og konferencer 
i analyseperioden før den 10. januar 2008, mens det  t ilsvarende antal er 11 for analyseperio-
den efter den 10. januar.  

I  det  følgende vil vi m ere indgående se på de fem  hovedakt iviteter, som  I ntegrat ionsrådet  ud-
fører i forbindelse m ed dets arbejde.  

I ntegrat ionsrådsm øder 
I ntegrat ionsrådet  har sam let  set  afholdt  29 rådsm øder i analyseperioden, og kigger vi lidt  ud 
over analyseperioden, kan vi se, at  der er blevet  afholdt  rådsmøde 11 gange om året  i de se-
neste t re år. Til sam m enligning viser undersøgelsen ”Hvordan arbejder de forskellige ældre-
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råd” ,  at  ældrerådene, som har en t ilsvarende rådgivende funkt ion, t ypisk afholder 10 møder 
år ligt 3.  
 
I  forhold t il rådets frem møde kan forretningsordenens regler om  beslutningsdygt ighed bruges 
t il at  vurdere frem m ødeprocenten. I følge forretningsorden for I ntegrat ionsrådet  er rådet  be-
slutningsdygt igt , når m indst  halvdelen af rådsm edlem m er er t il stede (§ 9) . Dokum entstudiet  
viser, at  der gennem snit ligt  er 12 m edlem m er t il stede ved hvert  rådsm øde, hvilket  i relat ion 
t il rådets i alt  23 m edlemm er betyder, at  rådet  gennem snit ligt  set  har været  beslutningsdygt ig 
i analyseperioden. I ntegrat ionsrådet  har dog især ved møder i 2008 ikke kunnet  mønst re de 
m inim um  12 m edlem m er, der kræves for at  rådet  er beslutningsdygt igt , og rådet  har således 
ved i alt  7 møder i 2008 ikke været  beslutningsdygt igt . En gennem gang af I ntegrat ionsrådets 
m ødereferater viser i den sam m enhæng, at  der reelt  kun er blevet  udskudt  en enkelt  sag på 
rådsm øderne grundet  m anglende beslutningskom petence.         
  
Høringssvar  
Høringsret ten er som  om talt  det  ene af I ntegrat ionsrådets nuværende to m andater. At  I nte-
grat ionsrådet  høres, har t il form ål at  sikre, at  kom m unalpolit ikerne får relevante input  fra rå-
det . Endvidere er høringsret ten m ed t il at  sikre, at  I ntegrat ionsrådet  har adgang t il en bred 
vifte af inform at ion om  init iat iver på integrat ionsområdet . De 52 høringssvar, som  I ntegra-
t ionsrådet  har afgivet  i analyseperioden, fordeler sig relat ivt  jævnt  gennem årene. Rådet  har 
således ikke afgivet  færre høringssvar i 2008, hvor rådets nye arbejdsform t rådte i kraft , og 
det  på t rods af, at  rådet  ifølge denne ikke skal høres i sager m ed m indre integrat ionsm æssig 
betydning.  
 
I det  rådets høringssvar skal m edvirke t il,  at  kom m unalpolit ikerne får inform at ion og vej led-
ning i sager m ed berøringsflade t il integrat ionsom rådet , er det  interessant  at  se på det  nær-
m ere indhold i høringssvarene. I ntegrat ionsrådets høringssvar har oftest  karakter af hold-
ningst ilkendegivelser, m ens tem aerne i høringssvarene indim ellem  suppleres indholdsm æs-
sigt . Således er tem aerne i høringssvarene indholdsm æssigt  suppleret  i 22 ud af de 52 hø-
r ingssvar.  
 
Et  eksem pel på et  høringssvar, hvor tem aet  ikke er suppleret  indholdsm æssigt , er høringssva-
ret  af 6. oktober 2008 omhandlende støt te t il foreningen FAKTI . Høringssvaret  lyder som  føl-
ger:  ” I ntegrat ionsrådet  støt ter beslutningen om  støt te t il foreningen FAKTI , da der er tale om  

en velfungerende organisat ion, der gør en stor indsats for en gruppe borgere m ed store pro-

blemer.”  Modsat  er høringssvaret  af 26. august  2008 omhandlende t ilbud t il ældre i plejebolig 
et  eksem pel på, at  tem aet  i høringssvaret  suppleres indholdsm æssigt . Et  uddrag af hørings-
svaret  lyder således:  ”  I ntegrat ionsrådet  har endvidere bem ærket  det  om fat tende skrift lige 

inform at ionsm ateriale og m ener, at  denne informat ion skal følges op af en opsøgende indsats 

for at  få budskaberne ud t il etniske ældre borgere. Erfar inger viser nem lig, at  skr ift ligt  m ateri-

ale alene ikke er en t ilst rækkelig inform at ionsform  i forhold t il etniske m inoriteter.”  

 

I ntegrat ionsrådets høringssvar har særligt  om handlet  tem aerne børn og unge (16)  samt  inte-
grat ion og dem okrat i (15) 4.  Høringssvarene om handlende børn og unge fokuserer blandt  andet  
på fordelingen af tosprogede elever i folkeskoler, og t iltag der kan frem m e de unges oplevelse 
af integrat ion, m ens høringssvarende om handlende integrat ion og dem okrat i blandt  andet  fo-
kuserer på projektstyr ing på integrat ionsom rådet  og dem okrat iundervisning.   
 
      
 

                                               
3  Danske Ældreråd 2007:  ”Hvordan arbejder de forskellige ældreråd” . www.danskeaeldre.launch- it .dk 
4  Et  høringssvar kan godt  omhandle to eller flere temaer. Eksempelvis kan et  høringssvar både omhandle børn og unge samt  kultur.  
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Borgerhøringer, sem inarer og konferencer 
At  I ntegrat ionsrådet  afholder og deltager i borgerhøringer, sem inarer og konferencer er med 
t il at  sikre, at  rådet  har kontakt  t il de etniske m inoritetsborgere, som  de repræsenterer. Dert il 
kom m er, at  disse akt iviteter er m ed t il at  klæde rådet  på t il at  varetage det  nye m andat , dvs. 
tænketanksm odellen, idet  rådet  via den direkte kontakt  t il de etniske m inoritetsborgere m å 
forventes at  få ideer, som  kan init iere nye polit iske integrat ionsindsatser i Københavns Kom -
m une – og at  viden om  integrat ionsom rådet  form idles t il relevante aktører.  
 
Dokum entstudiet  peger på, at  I ntegrat ionsrådet  indtænker det  nye m andat  i dets opgaveløs-
ning. Det  ses ved, at  rådet  som  nævnt  har afholdt  eller deltaget  i 4 borgerhøringer, sem inarer 
og konferencer i analyseperioden før den 10. januar 2008, mens det  t ilsvarende antal er 11 
for analyseperioden efter, at  rådet  fik det  nye m andat . Der er altså tale om , at  rådet  har taget  
et  vigt igt  skr idt  i retning af varetagelsen af tænketanksm odellen.   

Ud af de i alt  15 borgerhøringer, sem inarer og konferencer om handler 8 tem aet  I ntegrat ion og 
dem okrat i,  m ens 5 om handler tem aet  Kultur5.  De borgerhøringer, sem inarer og konferencer, 
der om handler integrat ion og dem okrat i fokuserer blandt  andet  på, hvordan etniske m inorite-
ter inkluderes i det  danske sam fund. Mens de der om handler kultur, cent rerer sig om  bibliote-
ker som  integrat ionsfaktor og m odersm ålsundervisning. 

Udvalg, arbejdsgrupper og netværksskabende akt iviteter  
I ntegrat ionsrådets deltagelse i udvalg, arbejdsgrupper og netværksskabende akt iviteter siger 
dels noget  om , hvor gode rådsm edlem m erne er t il at  skabe kontakt  t il om verdenen, dels no-
get  om , hvilke polit iske tem aer rådsm edlem m erne prior iterer. Sam let  set  har I ntegrat ionsrå-
det  deltaget  i 37 akt iviteter i analyseperioden, heraf 28 før den 10. januar 2008 og 9 efter at  
rådet  fik den nye arbejdsform . Tem aerne i udvalgene, arbejdsgrupperne og de netværksska-
bende akt iviteter er pr imært  integrat ion og dem okrat i (11)  og forvaltning og polit ik (7) . Under 
tem aet  integrat ion og dem okrat i findes blandt  andet  integrat ionsnetværksm øder og arbejds-
grupper om handlende radikalisering, m ens der under tem aet  forvaltning og polit ik blandt  an-
det  findes et  m øde m ed borgerrådgiveren om  dennes arbejde.  
 
Fællesm øder m ed I ntegrat ionsrådet  og Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  
I  I ntegrat ionsrådets forretningsorden § 5 stk. 3 står der, at  rådet  t ilst ræber at  afholde fælles 
m øde m ed Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  m indst  to gange årligt . Ram bøll Manage-
m ent  er ikke i besiddelse af referater eller andre dokum enter fra disse m øder, m en har af I n-
tegrat ionsrådets t idligere sekretær fået  oplyst , at  rådet  har afholdt  fællesm øder m ed Beskæf-
t igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  4 gange i 2006 og 1-2 gange i 2007.  
 
I  forbindelse m ed I ntegrat ionsrådets nye arbejdsform  fra 2008, er det  beslut tet , at  der i 1. og 
3. kvartal skal afholdes to år lige konferencem øder  m ellem  rådet  og polit ikere. Form ålet  er at  
koble I ntegrat ionsrådets arbejde op på integrat ionspolit ikkens årshjul, og derved sikre, at  rå-
det  inddrages i innovat ionsfasen angående integrat ionst iltag i kom m unen. Der har im idlert id 
ikke været  afholdt  konferencem øder i 2008. 
 
Således har der været  tale om  en nedadgående tendens i sam spillet  m ellem  I ntegrat ionsrådet  
og polit ikerne, hvad fællesm øder angår, og den nedadgående tendens er ikke blevet  vendt  
m ed rådets nye arbejdsform . Forklar ingen på de m anglende fællesm øder i 2008 kan sandsyn-
ligvis findes i indkøringsvanskeligheder i forbindelse med etableringen af den nye arbejdsform . 
Herudover har I ntegrat ionsrådet  skullet  finde ny form and. I ntegrat ionsrådet  har for 2009 
planlagt  to konferencem øder. Det  første afholdes den 5. m arts og om handler radikaliser ing af 
unge m ed etnisk m inoritetsbaggrund.  
   

                                               
5  En akt ivitet  kan godt  omhandle to eller  flere temaer. Eksempelvis kan en konference både omhandle ældre og fat t igdom.  
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2 .3  Opsum m ering 
Kapit let  har givet  et  overblik over de akt iviteter, som  I ntegrat ionsrådet  har im plem enteret . I  
forhold t il de nye m andater tyder analysen på, at  rådet  indtænker det  nye m andat  i opgave-
løsningen. Rådet  har således afholdt  eller deltaget  i 11 borgerhøringer, sem inarer og konfe-
rencer efter den 10. januar 2008, mod kun 4 i analyseperioden inden. Disse akt iviteter er ud-
t ryk for en m ere offensiv rolle, som  i tæt tere dialog m ed borgerne kan synliggøre rådet  og 
bidrage t il udviklingen af innovat ive integrat ionst iltag. Dog er der ikke afholdt  konferencem ø-
der m ed polit ikerne i Beskæft igelses-  og integrat ionsudvalgt  i 2008, hvilket  på den anden side 
kan begrænse I ntegrat ionsrådets m uligheder for inddragelse i integrat ionspolit ikkens innovat i-
onsfase. Det te kan dog forklares m ed en indkøringsperiode, og der er således aftalt  to konfe-
rencemøder i løbet  af 2009.  
 
De nye m andater har endnu ikke sat  sig tydelige spor i forhold t il høringsret ten. Man kunne 
forvente en nedgang i antallat  af høringssvar i 2008, da rådet  skal forholde sig t il større sager. 
Gennem gangen af høringssvarene viser, at  niveauet  i 2008 er uændret , ligesom  rådet  fortsat  
pr im ært  udarbejder holdningst ilkendegivelser.  
 
I ntegrat ionsrådet  afholder m øder m ed en hyppighed, der m odsvarer lignende organer. Dog 
har der særligt  i 2008 været  udfordringer m ed frem m ødet , hvilket  har betydet , at  rådet  ved 7 
m øder ikke har været  beslutningsdygt igt .  
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3 . I NTEGRATI ONSRÅDETS ORGANI SATORI SKE RAMMER 

Det te kapitel om handler de organisatoriske ram m er for I ntegrat ionsrådets arbejde. Første del 
af kapit let  ser på den interne organisering af rådets arbejde i form  af sam spillet  m ellem  rådet  
og sekretariatet . Anden del af kapit let  ser nærm ere på erfar ingerne m ed afholdelse af direkte 
valg af m edlem m er t il rådet . Både den interne organisering i form  af sam spillet  m ellem  råd og 
sekretar iat  sam t  rådets eksterne ram m e i form  af direkte valg, har betydning for rådets m u-
ligheder for at  leve op t il dets opgaver og forventningerne fra forskellige interessenter. 
 

3 .1  Sam spillet  m ellem  råd og sekretar iat  
I følge I ntegrat ionsloven skal kom m unalbestyrelsen sørge for sekretariatsbet jening af I ntegra-
t ionsrådet  (§ 42 stk. 5) . I  Københavns Kom m une er det  beslut tet , at  sekretar iatsfunkt ionen er 
forankret  i Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsforvaltningen. Form ålet  m ed sekretar iatsbet jenin-
gen er at  st ille em bedsm andsressourcer t il rådighed for rådets fr ivillige m edlem m er. Sekreta-
r iatet  skal servicere rådet  ved at  stå for afholdelse af rådsm øder, herunder udarbejde og ud-
sende m ødeindkaldelse, dagsorden og referat , være behjælpelig m ed udarbejdelse af presse-
m eddelelser og høringssvar sam t  bidrage t il at  arrangere akt iviteter i rådets regi som  fx bor-
gerhøringer og konferencer. Derudover er det  sekretar iatets opgave at  videreform idle relevant  
inform at ion på integrat ionsom rådet  t il rådet , sådan at  m edlem m erne holdes orienteret  om  fx 
kom m unens integrat ionspolit ik, integrat ionsprojekter og - t iltag sam t  arrangem enter m ed be-
røring t il integrat ionsom rådet .   
 
Forvaltningens sekretar iatsbet jening af I ntegrat ionsrådet  varetages af en fuldm ægt ig, som  i 
gennem snit  bruger 80 procent  af en fuldt idsst illing på rådsarbejde, m en som  kan t ilret telægge 
sine ressourcer relat ivt  fleksibelt  og bruge fuld t id på rådet  i per ioder, hvor der er behov her-
for. I ntegrat ionsrådets år lige budget  er på 150.000 kr. og skal dække diæter, forplejning, mø-
deom kostninger generelt , t ransport , deltagergebyr, efteruddannelse m v. 
  
Hvem  tager init ia t iv –  om  rollefordeling i praksis 
Den form elle rollefordeling m ellem  sekretariatet  og rådet  er, at  sekretariatet  har en support -
funkt ion, m ens det  er rådsm edlem m erne selv, der skal tage init iat iv og sæt te dagsordenen for 
rådets arbejde og akt iviteter. Overordnet  set  giver såvel de interviewede sekretariatsmedar-
bejdere sam t  rådsm edlem m er udt ryk for, at  de på papiret  finder denne rollefordeling klar, 
m en at  rollefordelingen er m indre entydig i praksis. Den største udfordring, hvad angår sam -
spillet  m ellem  sekretar iatet  og rådet , er graden af involvering og akt ivitet  for begge parters 
vedkom m ende.  
 
Fra sekretariatets side frem hæves det , at  balancegangen m ellem  at  servicere og tage init iat iv 
kan være svær at  håndtere for sekretæren i praksis. Det  hænger ifølge sekretar iatsm edarbej -
derne bl.a. sam m en m ed, at  rådet  ikke alt id er proakt ivt , når det  forventes at  være det . Det te 
efter lader et  tomrum, hvor der kan være fare for, at  sekretæren indtager en mere akt iv igang-
sæt tende rolle, end t iltænkt . Sekretar iatsm edarbejderne m ener dog ikke selv, at  det  er hen-
sigtsm æssigt , at  de tager for m eget  init iat iv på rådets vegne og forsøger således at  holde sig 
inden for ram m erne af deres servicerende rolle og løbende orientere rådet  om , at  rolleforde-
lingen foreskriver, at  det  er rådet , som  skal tage init iat iv og igangsætte t iltag.  
 
Et  sekretariat  m ellem  support  og init iat iv 
At  sekretariatets rolle i praksis kan være uklar, hvad angår balancen m ellem  at  servicere rådet  
og tage init iat iv på rådets vegne, bekræftes af flere af de interviewede rådsm edlem m er. Først  
og frem m est  fastholder rådsm edlem m erne, at  sekretar iatets opgave prim ært  er at  servicere 
dem . Størstedelen af de interviewede rådsm edlem m er giver udt ryk for, at  rådets sekretærer 
overordnet  set  alle har været  såvel engagerede som  kom petente i deres servicering af rådet . 
Enkelte rådsm edlem m er afviger im idlert id fra denne holdning og ret ter en skarp kr it ik m od 
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sekretariatsfunkt ionen, som de mener, overskr ider sit  mandat  og er langt  mere dikterende 
end t iltænkt . Som eksempel nævnes, at  en sekretær har ageret  på en måde, hvor rådet  har 
oplevet , at  vedkom m ende tog st illing t il,  hvilke af rådets forslag, der var realiserbare, og hvil-
ke, der på forhånd kunne afvises som  urealist iske. En sådan værdiladet  rolle, finder rådsmed-
lemmerne det  uhensigtsm æssigt , at  sekretæren spiller.  
 
Sam t idig frem hæver stort  set  alle rådsm edlem m er, at  rådet  har størst  udbyt te af en proakt iv 
sekretær, som  tør st ille krav t il rådet  og også tage init iat iv i et  begrænset  om fang. Som  ek-
sempel på, i hvilket  om fang medlemmerne finder det  hensigtsmæssigt , at  sekretæren tager 
init iat iv, nævnes, at  sekretæren m ed sit  store kendskab t il forvaltningen og det  kom m unalpoli-
t iske arbejde, besidder et  overblik, som  rådsm edlemmerne ikke selv gør. Derm ed kan sekre-
tæren være opm ærksom  på konkrete situat ioner og om råder, hvor rådet  potent ielt  set  kunne 
spille en rolle, m en ikke gør det . I  sådanne t ilfælde m ener flere rådsm edlem m er, at  det  er t il 
rådets fordel, hvis sekretæren selvstændigt  gør rådet  opm ærksom  herpå, og derm ed spiller en 
m ere akt iv rolle end blot  at  servicere. Det  underst reges dog, at  der skal være tale om  åbne 
forslag.  
 
De interviewede rådsm edlem m er giver udt ryk for, at  de er klar over, at  det  er rådets, og ikke 
sekretariatets opgave at  tage init iat iv og igangsætte akt iviteter, m en erkender sam t idig, at  de 
ikke alt id form år at  løfte denne opgave i t ilst rækkeligt  omfang. Det te begrundes af rådsmed-
lem m erne m ed ressourceknaphed, som  følge af, at  de sidder i rådet  på fr iv illig basis. Flere 
rådsm edlem m er peger på, at  konsekvensen af deres egen ut ilst rækkelighed hvad angår at  
være akt ivt  igangsæt tende af og t il har været , at  rådets sekretær spiller en større og m ere 
init iat ivr ig rolle end rådet  finder ønskværdigt .  
 
Hvorvidt  det  er hensigtsmæssigt , at  rådets sekretær indtager en mere akt ivt  styrende rolle, 
afhænger bl.a. af rådets sam m ensætning, og af, om  der er tale om  et  nyvalgt  eller erfarent  
råd. Således oplevede rådets sekretær i per ioden um iddelbart  efter valget  i april 2006, at  der 
m ed et  råd bestående af m ange nye m edlem m er m ed relat ivt  begrænset  erfar ing m ed fr ivilligt  
og lokalpolit isk arbejde, herunder fx afgivelse af høringssvar, var behov for, at  sekretæren i 
højere grad indtog en styrende posit ion end det  er t ilfældet  i dag, hvor rådet  har opbygget  et  
par års erfar ing.  
 
Ønske om  selvstændigt  sekretar iat  
Flere rådsm edlem m er finder det  uhensigtsm æssigt , at  rådets sekretær er forankret  i Beskæf-
t igelses-  og I ntegrat ionsforvaltningen, hvor vedkom mende også skal servicere borgmesteren. 
Det  kan give nogle uheldige interessekonflikter, hvor sekretæren skal imødekomme to parter, 
der ikke nødvendigvis har sam m e interesser i alle anliggender. Med inspirat ion fra ældreråde-
nes sekretariatsbet jening, efter lyser rådsmedlemmerne derfor en selvstændig sekretærfunkt i-
on, som fysisk er placeret  et  andet  sted end på rådhuset , og ikke varetager andre opgaver 
end at  servicere I ntegrat ionsrådet . Derudover efter lyser flere rådsm edlem m er, at  der st illes 
bedre ram m er t il rådighed for dem  i form  af et  lokale, som er rådets eget , hvor sekretariatet  
kan holde t il,  og hvor der kan holdes m øder og andre arrangem enter.  
 
Opsum m ende kan det  om rådets sam spil m ed sekretar iatet  siges, at  der er opbakning fra 
begge parter t il den form elle rollefordeling m ed sekretar iatet  som support funkt ion og rådet  
som  den akt ivt  igangsæt tende part . Sam t idig angiver såvel sekretar iatsm edarbejdere som  
rådsm edlem m er, at  rollefordelingen er svær at  efter leve i praksis, idet  rådet  ikke form år at  
være t ilst rækkeligt  proakt ivt , hvilket  kan betyde, at  sekretæren tager m ere over end t iltænkt .  
 
I  det  følgende afsnit  vender vi os m od de eksterne ram m er for rådets arbejde, hvad angår 
sam m ensætningen af rådet  gennem  direkte valg af rådets 15 m edlem m er m ed etnisk m inori-
tetsbaggrund.  
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3 .2  Direkte valg –  status og perspekt iver  
Det te afsnit  om handler afholdelse af direkte valg t il I ntegrat ionsrådet . I ndledningsvis gen-
nem gås valgform  og valgdeltagelse samt  formålet  med direkte valg. Dernæst  ses nærmere på 
erfar ingerne med direkte valg i praksis og endelig afslut tes afsnit tet  m ed et  kig ud i frem t iden 
i forhold t il perspekt iverne i at  afholde direkte valg igen.  
 
Valgform  og stem m eprocent  
Der blev for første gang afholdt  direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  i Københavns Kom m une den 
7. m arts 2006, hvor 15 medlem m er m ed etnisk m inoritetsbaggrund skulle vælges t il rådet . 
Lovgivningen giver ikke faste retningslinjer for definit ionen af opst illings-  og stem m eberet t ige-
de, og det  er derfor op t il den enkelte kommune at  fastsæt te disse. 6 Da kredsen af stem m ebe-
ret t igede således kan variere m eget  fra kom m une t il kom m une, er der også stor forskel på 
valgdeltagelsen i de forskellige kom m uner, som  har afholdt  valg t il I ntegrat ionsrådet . I  Kø-
benhavns Kom m une var knap 55.000 borgere stemm eberet t igede og valgdeltagelsen var på 
13,8 procent .  
 
52 kandidater st illede op t il I ntegrat ionsrådet  fordelt  på fem  regionale lister, henholdsvis den 
afr ikanske, øvrige Europa, Mellem østen, øvrige Asien og en blandet  liste. Kandidat listerne var 
udarbejdet  forud for valgdagen, sådan som  det  kendes fra folket ings-  og komm unalvalg. 
Stem m eafgivelsen var derim od ut radit ionel, idet  vælgerne både kunne afgive stem m e elekt ro-
nisk via internet  og telefon, brevstem m e i en 14-dages periode op t il valgdagen sam t  stem m e 
ved personligt  frem m øde på et  af 10 kulturhuse i kom m unen.  
 
Form ål m ed direkte valg 
I følge Rådet  for Etniske Minoriteter er den væsent ligste begrundelse for at  afholde direkte valg 
t il I ntegrat ionsrådet  at  legit im ere rådets eksistens og arbejde.7 Gennem  valghandlingen sender 
kom m unen et  signal t il borgerne om , at  I ntegrat ionsrådet  er en vigt ig og værdsat  del af den 
kom m unale integrat ionsindsats. Det  er således især i kraft  af den signalværdi, som  afholdelse 
af direkte valg har, at  rådets dem okrat iske legit im itet  kan styrkes. I  for længelse heraf er en 
anden vigt ig begrundelse for at  afholde valg ønsket  om  at  øge den dem okrat iske inddragelse 
af etniske m inoritetsborgere i det  polit iske arbejde. Med dem okrat isk valgte rådsm edlem m er 
er det  desuden hensigten at  skabe et  I ntegrat ionsråd, som  i højere grad end et  udpeget  råd, 
repræsenterer kom m unens etniske m inoritetsborgere, hvilket  antageligt  styrker rådets m an-
dat  i dialogen m ed kom m unalpolit ikerne. Endelig kan et  argum ent  for at  afholde direkte valg 
t il I ntegrat ionsrådet  være, at  valgte medlem m er er engagerede og føler sig forpligtede over 
for rådsarbejdet , hvilket  resulterer i et  større akt ivitetsniveau i rådet  end m an kan forvente 
m ed udpegede m edlem m er.  
 
Form ålet  m ed at  afholde direkte valg kan på baggrund af ovenstående sam menfat tes i følgen-
de fire m ålsætninger:   
 

• Styrke rådets dem okrat iske legit im itet  
• Styrke rådsm edlem m ernes engagem ent  og forpligtelse over for rådet   
• Styrke rådets repræsentat ivitet   
• Styrke den demokrat iske inddragelse af etniske m inoritetsborgere. 

 

                                               
6  Definit ionen af opst illings-  og stemmeberet t igede ved I ntegrat ionsrådsvalget  i Københavns Komm une omfat ter 1)  Personer over 18, som 

selv kommer fra et  ’I ntegrat ionsrådsland’, dvs. som ikke kommer fra Norden, EU, EØS, Schweiz, Canada, USA, Japan, New Zealand og 

Aust ralien, samt  2)  Personer over 18, som selv er født  i Danmark, og hvis ene eller begge forældre er født  i et  ’I ntegrat ionsrådsland’.   
7  Det te afsnit  bygger på en gennemgang af kommunernes begrundelser for at  afholde direkte valg i Rådet  for Etniske Minoriteters under-

søgelse af erfar ingerne med afholdelse af valg t il I ntegrat ionsråd (Sekretar iatet  for Rådet  for Etniske Minoriteter, 2006). 
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Erfaringer m ed afholdelse af direkte valg  
I  det  følgende afsnit  ser vi på erfar ingerne m ed afholdelse af direkte valg, m ed fokus på, i 
hvilket  om fang de ønskede formål er blevet  indfr iet .  
 
Dem okrat isk legit im itet   

Adspurgt  hvilken betydning det  har for I ntegrat ionsrådets virke, at  der har været  afholdt  di-
rekte valg, angiver blot  en fjerdedel af de polit ikere, som  har deltaget  i spørgeskem aundersø-
gelsen, at  afholdelse af direkte valg giver I ntegrat ionsrådet  større legit im itet . Det te ses af ta-
bellen nedenfor, som  derm ed indikerer, at  langt  de fleste polit ikere ikke m ener, at  rådets legi-
t im itet  styrkes gennem  et  direkte valg. Gennem  de kvalitat ive interviews m ed polit ikerne for-
klares denne holdning m ed, at  det  kræver en væsent ligt  højere valgdeltagelse end 13,8 pro-
cent , hvis et  direkte valg skal t ilføre rådet  legit im itet .  
 
I følge flere af de interviewede polit ikere m ister rådet  altså legit im itet , når det  efter afholdelse 
af direkte valg ikke repræsenterer en større andel af byens etniske m inoritetsborgere end det  
er t ilfældet  i København. Flere af de interviewede rådsm edlem m er sam t  sekretar iatsm edar-
bejdere bekræfter, at  polit ikerne har fokuseret  m eget  på, at  valgdeltagelsen ikke var større 
end den var, og at  polit ikernes ut ilfredshed m ed valgdeltagelsen har svækket  rådets legit im i-
tet , og dermed også samarbejdet  m ed polit ikerne. Rådsm edlem m erne fortæller, at  polit ikerne, 
ifølge deres opfat telse, fra begyndelsen ikke tog dem seriøst  pga. valgdeltagelsen, hvilket  be-
tød, at  rådet  ikke fik en reel chance for at  bevise dets værd. Flere rådsmedlemmer er enige i, 
at  valgdeltagelsen var lavere end de kunne ønske sig, m en m ener ikke, at  det  i sig selv bør 
fratage rådet  dets legit im itet . Principielt  skulle valghandlingen da også give rådet  absolut  legi-
t im itet , m en den viser sig – i henhold t il polit ikernes fortolkning af valgresultatet  – at  være 
relat iv. På grund af den lave valgdeltagelse skal rådet  bevise dets værd og forsøge at  forhand-
le sig frem  t il legit im itet , og på den m åde bliver det  direkte valg en udfordring for rådets virke, 
snarere end det  åbner døre t il det  polit iske sam arbejde og skaber anerkendelse af rådet .  
 
Tabel 3  Betydning af direkte valg 

Hvilken betydning det  for  I ntegrat ionsrådets virke, at  I ntegrat ionsrådets 1 5  m ed-
lem m er, m ed etnisk m inoritetsbaggrund, er  valgt  direkte blandt  kom m unens ind-
vandrere og efterkom m ere af indvandrere?  

Respondenter Procent  
1. Det  giver I ntegrat ionsrådet  større legit im itet . 6 25,0 %  
2. Medlemmer valgt  direkte udviser engagem ent  og forpligt igelse 
over for rådets arbejde. 

4 16,7 %  

3. Det  gør ingen forskel om  m edlem m erne er direkte valgt  eller 
udpeget  af kom m unalbestyrelsen. 

9 37,5 %  

4. Ved ikke. 5 20,8 %  
I  alt  24 100,0 %  

 
Engagerede og forpligtede rådsm edlem m er 

Tabellen ovenfor viser også, at  under en fem tedel af polit ikerne m ener, at  direkte valg m edfø-
rer engagem ent  og forpligt igelse over for rådets arbejde hos rådsm edlem m erne. Flere af de 
interviewede polit ikere sam t  rådsm edlem m er og sekretar iatsm edarbejdere påpeger, at  der har 
været  en vis t ilfældighed m ht . hvilke kandidater, der blev valgt  ind. Således er det  ikke alt id 
m ed udgangspunkt  i relevante kvalifikat ioner og erfar inger eller et  udpræget  engagement , at  
m edlem m erne er valgt  ind.  
 
Endvidere fremhæver en af de interviewede sekretar iatsm edarbejdere, at  m ange af de nyvalg-
te rådsm edlem m er ikke havde en realist isk idé om, hvad rådsarbejdet  indebærer. Flere med-
lem m er havde således ikke gjort  sig klart , hvilket  mandat  de fik i I ntegrat ionsrådet  og t roede, 
at  de skulle lave polit ik på lige fod m ed kom m unalpolit ikerne. I  for længelse heraf frem hæver 
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flere af de interviewede rådsm edlem m er, polit ikere og sekretar iatsm edarbejdere, at  de ser 
flere fordele ved at  udpege medlemmer t il rådet , idet  kvalifikat ioner inden for integrat ionsom -
rådet  og erfar inger med fr ivilligt  og eventuelt  polit isk arbejde da i et  vist  om fang danner for-
udsætning for m edlem skab af rådet . I  den forbindelse nævnes især de m edlem m er af rådet , 
der er udpeget  som  særligt  sagkyndige, som  eksem pel på m edlem m er, som  dels udviser stort  
engagem ent  og dels besidder en stor viden og har et  netværk på integrat ionsom rådet , som  
kan kom m e rådsarbejde t il gode.  
 
Billedet  er dog ikke entydigt . En stor del af de interviewede rådsm edlem m er fastholder såle-
des, at  fordelen ved direkte valgte rådsm edlem m er kan være, at  de går t il opgaven m ed stort  
personligt  engagem ent  og gå-på-m od. Det te synspunkt  bekræftes af en sekretar iatsm edar-
bejder, som  dog samt idig frem hæver, at  de valgte m edlem m ers personlige engagem ent  skal 
om sæt tes t il reel handling inden for ram m erne af et  fr iv illigt  rådgivende organs m andat  for at  
være værdifuldt . Valgte medlem m ers personlige drive kan altså ikke i sig selv løfte rådets op-
gaver, når der fx skal afgives høringssvar eller præsenteres ideer t il det  integrat ionspolit iske 
arbejde.  
 
Kr it ikken fokuserer således på både den dem okrat iske legit im itet  og den kom petencem æssige 
legit im itet . Medlem m erne m ister således dem okrat isk legit im itet , hvis de ikke m øder op og 
engagerer sig i arbejdet  som  rådsm edlem . Det  er ikke t ilst rækkeligt  blot  at  være valgt . I  for-
hold t il den kom petencemæssige legit im itet , alt så det  at  besidde en særlig ekspert ise eller vi-
den, frem går det , at  de udpegede rådsm edlem m er generelt  opleves at  have en høj  kom peten-
cem æssig legit im itet  – de er netop udvalgt  på grund af særlige kom petencer. De valgte råds-
m edlem m er skal derim od kæm pe for både at  bevare deres dem okrat iske legit im itet  og de-
monst rere kompetencemæssig legit im itet . Hvis rådsmedlemmerne ikke formår at  bevare hen-
holdsvis t ilkæm pe sig de to form er for legit im itet , går det  ud over rådets gennem slagskraft  og 
m uligheder for at  leve op t il sit  form ål.  
 
Repræsentat ivitet   
Polit ikernes argum entat ion for, at  I ntegrat ionsrådets dem okrat iske legit im itet  ikke er styrket  
gennem  det  direkte valg, hænger sam m en m ed deres syn på rådets repræsentat ivitet . Som  
det  ses af tabellen nedenfor, vurderer kun en fem tedel af de polit ikere, der har deltaget  i 
spørgeskemaundersøgelsen, at  etniske m inoritetsborgere i kommunen i nogen grad føler sig 
repræsenteret  af I ntegrat ionsrådet , og oplever, at  rådet  er deres talerør. Resten af polit ikerne 
vurderer, at  de etniske m inoritetsborgere hverken eller, i r inge grad eller slet  ikke føler sig 
repræsenteret  af I ntegrat ionsrådet .  
 
Tabel 4  Vurdering af repræsentat ivitet  

Du bedes nedenfor tage st illing t il,  i hvilken grad I ntegrat ionsrådet , efter  din vurde-
r ing, lever op t il følgende: -  Etniske m inoritetsborgere i kom m unen føler  sig repræ-
senteret  af I ntegrat ionsrådet , og oplever at  rådet  er  deres talerør. 

Respondenter Procent  
I  høj  grad 0 0,0 %  
I  nogen grad 5 19,2 %  
Hverken eller 11 42,3 %  
I  r inge grad 6 23,1 %  
Slet  ikke 1 3,8 %  
I kke relevant  3 11,5 %  
I  alt  26 100,0 %  

 
At  langt  størstedelen af polit ikerne ikke m ener, at  I ntegrat ionsrådet  repræsenterer kom m u-
nens etniske m inoritetsborgere hænger dels sam m en m ed den lave valgdeltagelse, dels at  der 
ikke st illes krav om, at  kandidater, som  opst iller t il rådet , skal repræsentere eksem pelvis en 
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forening eller organisat ion. Havde valgdeltagelsen været  betydeligt  højere, ville det  ikke nød-
vendigvis blive opfat tet  som  et  problem , at  de valgte kandidater ikke nødvendigvis repræsen-
terer andre dem  selv. Men sam m enholdt  m ed den fakt iske stemmeprocent , efter lades, ifølge 
flere af de interviewede polit ikere, et  indt ryk af et  betydeligt  svækket  m andat , hvad angår 
rådsm edlem m ernes repræsentat ivitet .  
 
Blandt  de interviewede rådsm edlem m er er holdningerne delte, hvad angår en vurdering af 
rådets repræsentat ivitet . Nogle m edlem m er m ener, at  rådet  qua det  direkte valg og m edlem -
m ernes bagland er repræsentat ive, og derfor burde have et  stærkt  mandat  i samarbejdet  med 
polit ikerne. Andre m edlem m er m ener ikke, at  det te er t ilfældet , hvilket  de bl.a. begrunder 
m ed, at  m edlem m erne ikke har t ilst rækkelig kontakt  t il deres bagland. Et  forsøg på at  im øde-
kom m e problem at ikken om kring repræsentat ivitet  er fra rådets side at  afholde borgerm øder. 
Gennem  direkte inddragelse af borgere i rådets arbejde er det  således hensigten at  styrke rå-
dets m andat  i dialogen m ed polit ikerne.  
 
Det  er interessant , at  rådsm edlem m erne henviser t il rådets m andat  og m edlem m ernes bag-
land i relat ion t il diskussionen om  repræsentat ivitet . Når der skal gennem føres og forhandles 
polit ik, er kontakt  t il baglandet  og et  deraf følgende m andat  væsent lige akt iver, m en spørgs-
målet  er, om  det  i m indre grad er relevant , når man skal agere tænketank. I  det te perspekt iv 
er valghandlingen, og det  dert ilhørende m andat  fra baglandet , måske bedst  egnet  t il råd, som  
har m ere klassiske høringsfunkt ioner (dem okrat isk legit im itet )  end råd m ed tænketanksfunk-
t ioner (kompetencelegit im itet ) . Flere rådsmedlemmer angiver dog også, at  kontakten t il deres 
bagland har en anden dim ension, ud over at  sikre repræsentat ivitet , nem lig at  t j ene t il inspira-
t ionskilde for, hvilke tem aer og problem st illinger, rådet  vælger at  sæt te fokus på.  
 
Derudover frem hæver flere af de interviewede rådsm edlem m er, at  en valgdeltagelse på 13,8 
procent  er acceptabelt  for et  førstegangsvalg, og at  det  relat ivt  set , i forhold t il de andre 
kom m uner, som  holdt  valg t il I ntegrat ionsrådet , ikke er en lav stem m eprocent . Til sam m en-
ligning opnåede Århus Kom m une den højeste valgdeltagelse blandt  de kom muner, der afholdt  
I ntegrat ionsrådsvalg den 7. m arts 2006 m ed en deltagelse på 19,5 procent , mens den laveste 
valgdeltagelse fandt  sted i Gladsaxe Kom m une, hvor kun 0,1 procent  valgte at  benyt te deres 
stemmeret . 8  
 
Endvidere er det  ud fra I ntegrat ionsrådets rådgivende funkt ion hensigtsm æssigt  at  sam m en-
ligne valgdeltagelsen m ed deltagelsen ved valg t il ældreråd, i stedet  for at  sammenligne med 
valgdeltagelsen ved fx kom m unal-  og folket ingsvalg. Valgdeltagelsen ved ældrerådsvalget  i 
Københavns Kom m une i 2004 var på 21,3 procent , hvilket  sæt ter deltagelsen ved I ntegra-
t ionsrådsvalget  i et  m ere forståeligt  perspekt iv. 9 I følge Danske Ældreråd viser erfar inger fra en 
række kom m uner, at  deltagelsen ved ældrerådsvalg højnes betydeligt , hvis valget  afholdes 
sam m e dag som  kom m unalvalg. 10 Man kunne på den baggrund forest ille sig, at  også deltagel-
sen ved I ntegrat ionsrådsvalg vil st ige i et  vist  om fang, hvis valget  afholdes på sam m e dag 
som  ældreråds-  og kom m unalvalg.  
 
Dem okrat isk inddragelse 

Hvad angår ønsket  om  at  styrke den demokrat iske inddragelse af etniske m inoritetsborgere 
gennem afholdelse af direkte valg, kan siges, at  52 kandidater har deltaget  i en demokrat isk 
opst illings-  og valgprocedure, ligesom  godt  7.400 borgere m ed etnisk m inoritetsbaggrund har 
valgt  at  benyt te deres dem okrat iske stem m eret . Dert il kom m er den andel af kom m unens bor-

                                               
8 Forklar ingen på den meget  lave stemm eprocent  i Gladsaxe Kommune hænger sammen med, at  alle borgere i kommunen, uanset  etnisk 

baggrund, var stemmeberet t igede t il valget .  
9  Opgørelsen bygger på oplysninger fra Sekretar iatet  for Ældrerådenes Fællesudvalg. Ældrerådenes Fællesudvalg består af formændene for 

de 15 ældreråd, der er nedsat  i Københavns Komm une. 
10  Disse oplysninger bygger på art ik len ’Valgdeltagelsen ved ældrerådsvalg’ udgivet  af Danske Ældreråd.  
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gere, som  havde m ulighed for at  st ille op og stem m e, m en valgte ikke at  gøre det , sam t  de 
borgere, der i øvr igt  har bem ærket  valget  i det  offent lige byrum , hvor der har været  ført  valg-
kam p og annonceret  for valget  gennem  fx tv-  og radiospots, valgplakater og flyers. Det  er 
vanskeligt  at  konkludere entydigt  på, om  den dem okrat iske inddragelse har været  t ilst række-
lig.   
 
Valg i frem t iden? 
Der er for første gang afholdt  direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  i 2006. Blandt  polit ikerne er 
m eningerne i høj  grad delte, hvad angår holdningen t il,  om  praksis m ed direkte valg skal fort -
sæt te. På spørgsm ålet  om , hvorvidt  der bør afholdes direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  frem -
over svarer knap 40 procent  af polit ikerne ja, knap 35 procent  svarer nej , m ens om kring en 
fjerdedel svarer ved ikke.  
 
Tabel 5  Holdning t il direkte valg 

Bør der efter  din m ening afholdes direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  frem over? -  Sæt  
kun et  kryds. 

Respondenter Procent  
Ja 9 39,1 %  
Nej  8 34,8 %  
Ved ikke 6 26,1 %  
I  alt  23 100,0 %  

 
Blandt  de polit ikere, som  synes, at  der skal holdes direkte valg igen, er begrundelserne, at  
etniske m inoritetsborgere gennem valget  integreres og oplæres i den danske demokrat iske 
t radit ion, at  valg er det  eneste, der kan give rådet  legit im itet , sam t  at  give m ulighed for at  
fr iske kræfter kom m er t il og bidrager, frem  for at  medlem m er udpeges fra en personkreds, 
som  allerede er akt ive i integrat ionsindsatsen.  
 
Blandt  de polit ikere, som  ikke m ener, at  der bør afholdes valg, begrundes det te synspunkt  
især m ed den lave valgdeltagelse, hvilket  tages som  udt ryk for, at  der blandt  kom m unens et -
niske m inoritetsborgere ikke er t ilst rækkelig interesse for et  I ntegrat ionsråd – eller i hvert  fald 
ikke for at  deltage i et  valg af rådets m edlem m er. Derudover begrundes holdningen m ed, at  
der har været  en for lille effekt  af I ntegrat ionsrådsvalget , idet  rådet  ikke har leveret  de ønske-
de resultater, hvorfor afholdelse af valg ikke vurderes at  være de anvendte ressourcer værd.   
 
Erfar inger fra de øvrige kom m uner, der har afholdt  direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  viser, at  
der generelt  er stor uklarhed om , hvilken form for valg eller udpegning af I ntegrat ionsråds-
m edlem m er, m an ønsker frem over. Godt  halvdelen af de kom m uner, der har afholdt  direkte 
valg, og som  er interviewet , angiver, at  de ikke ved, om  der skal holdes valg igen. I ngen af de 
interviewede kom m uner har på nuværende t idspunkt  beslut tet , at  der ikke skal holdes valg, 
m ens knap halvdelen forventer, at  der vil blive holdt  valg igen – om  end det  endnu ikke er 
afgjort , hvilken valgform  m an vil benyt te.  
 
Opsum m erende kan det  om  erfar ingerne m ed afholdelse af direkte valg t il I ntegrat ionsrådet  i 
Københavns Kom m une siges, at  de ønskede form ål med valget  overordnet  set  ikke er indfr iet . 
I sær hvad angår styrkelse af rådets dem okrat iske legit im itet  og repræsentat ivitet , m edlem-
mernes engagem ent  og forpligt igelse over for rådsarbejdet , har det  direkte valg ikke indfr iet  
dets form ål. Denne tendens afspej les i opgørelsen over polit ikernes frem m øde ved rådsm øder, 
som  ikke er styrket  efter valget . Det  er særligt  blandt  visse polit ikere, at  ut ilfredsheden m ed 
valget  kom m er t il udt ryk, m en også langt  de fleste rådsm edlem m er sam t  sekretar iatsm edar-
bejderne peger på, at  valget  ikke i t ilfredsst illende om fang har m edført  de ønskede resultater. 
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4 . RÅDETS SAMSPI L MED OMGI VELSERNE 

I  det te kapitel undersøger vi, hvordan I ntegrat ionsrådet  spiller sam m en m ed om givelserne. 
Kapit let  ser først  på polit ikernes forventninger t il og erfar inger m ed I ntegrat ionsrådet . Herefter 
vender vi blikket  m od borgerne, inden vi afslutningsvist  ser på sam spillet  m ed m edierne.  
 

4 .1  Polit ikerne 
I  det  følgende afsnit  præsenterer vi analysen af I ntegrat ionsrådets sam spil m ed lokalpolit iker-
ne. Analysen fokuserer både på polit ikernes forventninger t il og anvendelse af rådet  samt  på, 
hvordan rådets nye arbejdsform  passer ind i forhold t il disse. De pr im ære datakilder er spør-
geskem aundersøgelsen og de kvalitat ive interviews m ed polit ikerne. 

Polit ikerne har kendskab t il I ntegrat ionsrådets arbejde 
De polit ikere, der har deltaget  i spørgeskem aundersøgelsen, kender alle i en eller anden grad 
t il I ntegrat ionsrådets arbejde. Således vurderer i alt  70 %  af polit ikerne, at  de i høj  grad eller i 
nogen grad har kendskab t il rådets arbejde i Københavns Kom m une. 15 %  vurderer, at  de 
hverken eller  har kendskab t il rådets arbejde, og 15 %  vurderer, at  de i r inge grad har kend-
skab t il rådets arbejde (N= 27) 11.  
 
Om  end tallene ved første øjekast  tyder på, at  størstedelen af polit ikerne har kendskab t il I n-
tegrat ionsrådets arbejde, kan der være en stor andel, som  ikke kender t il rådet  og dets arbej -
de. Det  skyldes dels, at  undersøgelsens svarprocent  kun er på 46 % . Dels at  nogle af polit i-
kernes kom m entarer i forbindelse m ed deres frafald tyder på, at  flere af polit ikerne ikke ken-
der t il rådet , og at  der således er tale om  et  skævt  frafald. 
 
Der ligger i den sam m enhæng en udfordring i at  øge kendskabet  hos de polit ikere, der i m in-
dre grad eller slet  ikke kender t il rådets arbejde. Flere af de interviewede polit ikere fortæller 
her, at  de synes, at  rådet  skulle være m ere akt ivt , blandt  andet  i forhold t il afholdelse af m ø-
der og konferencer. I ntegrat ionsrådets seneste dialogm øde om  radikalisering frem hæves her 
som et  eksempel på en akt ivitet , der var r igt ig vellykket .  
 
Udfordringer i forhold t il polit ikernes forventninger 
På spørgsm ålet :  ” I  hvilken grad lever I ntegrat ionsrådet , efter din m ening, op t il de forventnin-
ger, du har t il rådet?” , svarer i alt  27 %  af polit ikerne, at  rådet  i høj  grad eller i nogen grad 
lever op deres forventninger, 23 %  af polit ikerne svarer ”hverken eller”  og i alt  50 %  af polit i-
kerne svarer ” i r inge grad”  eller ” slet  ikke”  (N= 26) .  
 
Et  enkelt  udvalg skiller sig ud ved deres svar på det te spørgsm ål. Det  drejer sig om  Sundheds-  
og om sorgsudvalget , der som  det  eneste udvalg ikke har nogle m edlem m er, som  svarer i r in-
ge grad. At  m edlem m erne af netop Sundheds-  og om sorgsudvalget  i højere grad end m ed-
lemmerne af de andre udvalg finder, at  I ntegrat ionsrådet  lever op t il deres forventninger, 
stem m er godt  overens m ed, at  de interviewede rådsm edlem m er frem hæver det  posit ive sam -
arbejde m ed det te udvalg. Spørgeskem aundersøgelsen tyder på, at  årsagen t il den posit ive 
vurdering hænger sam m en m ed, at  disse m edlem m er i højere grad finder, at  rådet  frem læg-
ger nytænkende forslag t il forbedring af den kom m unale integrat ionsindsats, sam t  at  rådet  
vej leder og inform erer kom m unalpolit ikere i sager m ed berøringsflade t il integrat ionsom rådet . 
Rådsm edlem m erne frem hæver selv, at  de har været  involveret  i arbejdsgruppem øder om  
sundheds-  og ældrepolit ikken og har oplevet  et  seriøst  og dynam isk sam arbejdsklim a.  

                                               
11  Kendskabet  kan dog vise sig at  være lavere, såfremt  den andel af polit ikerne, der ikke har svaret  på undersøgelsen, har et  lavere kend-

skab t il rådet . Nogle af begrundelserne for ikke at  deltage i undersøgelsen tyder på, at  det te er t ilfældet .  
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Hvad der er årsag t il den generelt  store andel af polit ikere, som  m ener, at  I ntegrat ionsrådet  
ikke lever op t il deres forventninger, kan vi få nogle svar på i figuren herunder. 
 
Figur 1  Du bedes nedenfor tage st illing t il,  i hvilken grad I ntegrat ionsrådet , efter din vurder ing, lever op t il føl-

gende:  (N =  26)  

0% 20% 40% 60% 80% 100%

Integrationsrådet fungerer som bindeled mellem
kommunalpolitikere og etniske minoritetsborgere i

kommunen

Etniske minoritetsborgere i kommunen føler sig
repræsenteret af Integrationsrådet, og oplever at rådet

er deres talerør

Integrationsrådet er synlig for kommunens borgere.
F.eks. gennem debatarrangementer, borgerhøringer,

konferencer, kampagner, pressemeddelelser og
læsebreve

Integrationsrådet fremlægger nytænkende forslag til
forbedring af den kommunale integrationsindsats

Integrationsrådet afgiver fyldestgørende høringssvar

Integrationsrådet vejleder og informerer
kommunalpolitikere i sager med berøringflade til

Integrationsområdet

I høj grad I nogen grad Hverken eller I ringe grad Slet ikke Ikke relevant
 

 
Som  det  ses af figuren, er det  særligt  I ntegrat ionsrådets synlighed over for borgerne, der vur-
deres lavt . Således vurderer kun 4 %  af polit ikerne, at  rådet  i nogen grad er synligt  over for 
kommunens borgere. Resten af polit ikerne vurderer, at  rådet  hverken eller, i r inge grad eller 
slet  ikke er synligt  over for kom m unes borgere. De interviewede polit ikere påpeger, at  rådet  i 
højere grad burde være synligt  på gadeplan, at  de burde henvende sig t il f lere klubber, m ed-
borgerhuse og foreninger. Desuden peger de på, at  rådet  i højere grad burde afholde borger-
m øder og anvende m edierne.  
 
Gennem  de kvalitat ive interviews m ed polit ikerne får vi også nogle forklar inger på, hvorfor 
polit ikerne overordnet  set  ikke m ener, at  I ntegrat ionsrådet  lever op t il deres forventninger. En 
forklar ing er her, at  polit ikerne oplever, at  rådsm edlem m erne ikke er i stand t il at  klæde poli-
t ikerne på i forhold t il integrat ionsspørgsm ål, da rådsm edlem m erne ”bare”  er alm indelige bor-
gere og ikke eksperter på integrat ionsom rådet . Der peges i den for længelse på, at  rådsm ed-
lem m erne har en svag legit im itet , idet  valgdeltagelsen ved integrat ionsrådsvalget  i 2006 var 
lav. En anden forklar ing er, at  rådet  ikke er akt ivt  nok. En polit iker siger i den sam m enhæng, 
at  det  ikke fungerer, at  være en høringspart  uden, at  man også deltager akt ivt  i eksempelvis 
debat ter og igangsæt ter events. 
 
Fra rådsm edlem m ernes side frem hæves det , at  polit ikernes forventninger t il dem  har været  
uklare, og at  rådsm edlem m erne ikke har fået  de ressourcer, der alt id skal t il for at  løse en op-
gave. Som et  eksempel fortæller et  rådsmedlem, at  det  forventes, at  de i deres fr it id skal 
kunne gennem gå og vurdere budget for lig uden at  have t ræning heri, m ens polit ikerne kom -
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m er på en uges kursus i budgetvurdering. Dert il kom m er, at  rådsm edlem m erne oplever, at  de 
har brugt  m ange ressourcer på at  argum entere for deres beret t igelse, og at  de har vanskeligt  
ved at  kom m e i dialog m ed polit ikerne.  
 
Endelig skal det  frem hæves, at  polit ikerne giver den m est  posit ive vurdering, hvad angår I n-
tegrat ionsrådets høringssvar. I  alt  46 %  af polit ikerne vurderer her, at  I ntegrat ionsrådet  i høj  
grad eller i nogen grad afgiver fyldestgørende høringssvar. Resten af polit ikerne vurderer, at  
rådet  hverken eller, eller i r inge grad afgiver fyldestgørende høringssvar. At  polit ikerne giver 
rådets høringssvar den m est  posit ive vurdering, hænger form ent lig sam m en med, at  det  netop 
er høringssvarene, polit ikerne anvender. Som en af de interviewede polit ikere udtaler:  ”Det  

virker som  om , I ntegrat ionsrådet  kun bruges t il hør ingssvar” . I  den for længelse ser vi i det  
følgende nærm ere på polit ikernes besvarelser, hvad angår deres anvendelse af rådet . 
 
Lav anvendelsesgrad af I ntegrat ionsrådet  
Adspurgt  i hvilken grad I ntegrat ionsrådet  anvendes i det  kom m unalpolit iske arbejde, svarer i 
alt  20 %  af polit ikerne, at  de i høj  grad eller i nogen grad anvender rådet , 20 %  svarer, at  de 
hverken eller  anvender rådet  og i alt  60 %  svarer, at  de i r inge grad eller slet  ikke anvender 
rådet  (N =  25) . I gen hænger den lave anvendelsesgrad sam m en m ed, at  I ntegrat ionsrådet  i 
polit ikernes øjne ikke er synligt  nok. En polit iker udtaler dog i denne sam m enhæng, at  rådets 
synlighed er udm ærket , m en at  de polit ikere, der beskæft iger sig m ed integrat ion, derim od 
skal være bedre t il at  opsøge rådet , for at  få de oplysninger, de har behov for. En anden for-
klar ing på den begrænsede polit iske anvendelse af rådet  hænger sam m en m ed ”konkurren-
cen”  fra andre kilder. Nogle polit ikere nævner, at  t iden er løbet  fra I ntegrat ionsrådet , idet  poli-
t ikerne i dag har m asser af kontakt  t il eksperter, og at  de har adgang t il informat ion fra forsk-
ningsrapporter og undersøgelser.  
 
Sundheds-  og om sorgsudvalget  skiller sig igen ud ved at  være m ere posit ive end de andre 
udvalg i deres svar. Der er således i alt  33 %  af polit ikerne i det te udvalg, der svarer, at  de i 
høj  grad eller i nogen grad anvender rådet , 33 %  svarer, at  de hverken eller anvender rådet  
og i alt  33 %  svarer, at  de i r inge grad eller slet  ikke anvender rådet  (N =  6) . Hvad der er år-
sagen t il Sundheds-  og om sorgsudvalget  m ere posit ive svar, kan besvarelserne på spørgsmå-
let  om , i hvilken grad polit ikerne anvender rådet  t il forskellige em ner kaste lys på. Således 
peger besvarelserne på, at  m edlem m erne af Sundheds-  og om sorgsudvalget  i højere grad end 
m edlem m erne af de andre udvalg anvender rådet  t il at  få større kendskab t il behov og ønsker 
blandt  etniske m inoritetsborgere. 
 
I  nedenstående figur præsenteres en oversigt  over, hvordan polit ikerne anvender I ntegra-
t ionsrådet .  
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Figur 2  I  hvilken grad anvender du, i dit  kom m unalpolit iske arbejde, I ntegrat ionsrådet  t il følgende (N= 25) :   

0% 20% 40% 60% 80% 100%

Jeg bruger Integrationsrådet og dets netværk til
at få kontakt til etniske minoritetsborgere i

kommunen

Jeg får større kendskab til behov og ønsker
blandt etniske minoritetsborgere gennem

Integrationsrådets arbejde

Jeg får inspiration til integrationsindsatsen
gennem Integrationsrådets arbejde 

Jeg anvender Integrationsrådets øvrige
vejledende udtalelser om den kommunale

integrationsindsats

Jeg anvender Integrationsrådets høringssvar
forud for politiske beslutninger

I høj grad I nogen grad Hverken eller I ringe grad Slet ikke
 

 
I ntegrat ionsrådet  er formelt  t iltænkt  en rådgivende funkt ion i sager m ed integrat ionsm æssig 
berøringsflade. Som  det  frem går af figuren, er anvendelsen af denne rådgivende funkt ion 
im idlert id begrænset . 
 
Der er flest  polit ikere, der anvender I ntegrat ionsrådets høringssvar. Det  er dog kun 4 % , der 
har svaret , at  de i høj  grad anvender rådets høringssvar forud for polit iske beslutninger. To af 
de interviewede polit ikere peger på, at  en væsent lig årsag t il,  at  polit ikerne ikke anvender hø-
r ingssvarene mere end de gør, er, at  høringssvarene kommer relat ivt  sent  ind i den polit iske 
proces. Ser m an på den nedenstående illust rat ion af den polit iske beslutningsproces, vil hø-
r ingssvarene kom m e ind et  sted m ellem  polit ikformulering og beslutning. Det  vil sige, at  der 
ofte ligger et  stort  polit isk arbejde forud for det  enkelte høringssvar, og at  der er betydelig 
r isiko for, at  høringssvaret  får en begrænset  reel betydning.  
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Polit isk beslutningsproces: 
 
 
 
 
 
 

Dagsordensfastsættelse  - >  Polit ikform ulering - >  Beslutning - >  
I m plem entering ( Evaluering og feedback)  

 
 

Høringssvar Tænketanks
m odel 

 
 
Flere af de interviewede polit ikere frem hæver i den sam m enhæng, at  de finder I ntegrat ions-
rådets nye tænketanksfunkt ion fornuft ig, da rådet  vil kunne inddrages m eget  t idligere i den 
polit iske beslutningsproces (dagsordensfastsæt telsesniveau sam t  polit ikform ulering) . Polit iker-
ne har dog endnu ikke oplevet  et  øget  udbyt te af brugen af I ntegrat ionsrådet  efter den nye 
arbejdsform . ”Præm issen er der, m en det  virker ikke” , form ulerer en polit iker sig. Mens en 
anden polit iker betoner, at  arbejdsform en kun er et  år gam m el, og at  det  tager t id at  ændre 
en arbejdsproces. 
 
Ønsker t il I ntegrat ionsrådets virke frem over 
Afslut tende beskriver vi polit ikernes ønsker t il I ntegrat ionsrådets virke fremover. Nedenståen-
de tabel sam m enfat ter de interviewede polit ikeres ønsker t il rådet  sam t  de forslag, som  polit i-
kerne i spørgeskem aundersøgelsen har givet  t il,  hvordan rådets virke frem over kan forbed-
res12.  Tabellen herunder sam m enfat ter således forskellige polit ikeres ønsker t il rådet  og kan 
derfor ikke tolkes som  én sam let  t ilkendegivelse. 
  
Tabel 6  Polit ikernes ønsker t il I ntegrat ionsrådets virke 

Øget  synlighed og 

t ilgængelighed  

• Rådet  skal i højere 
grad være synligt  
over for såvel bor-
gere som  polit ikere 

 

• Rådet  skal sikre, at  
polit ikerne har kon-
krete kontaktperso-
ner i rådet  

• Rådets skr ift lige 
arbejde skal i høje-
re grad være t il-
gængeligt  for polit i-
kerne 

 

Øget  sam arbejde m ed 

polit ikerne  

• Rådet  skal m ødes 
m ed alle de polit i-
ske udvalg en gang 
om  året  

 

• Rådet  bør tage føl-
som me em ner op, 
som  kan supplere 
integrat ions-
debat ten 

• Rådet  bør i højere 
grad fungere som  
bindeled m ellem  
polit ikere og etniske 
m inoritetsborgere 

Øget  professionalise-

r ing 

• Rådet  skal i højere 
grad være engage-
ret  i dets arbejde  

• Rådet  bør i højere 
grad bestå af ”eks-
perter”  m ed kon-
kret  kendskab t il in-
tegrat ion i stedet  
for at  være valgte 
repræsentanter for 
etniske m inor iteter  

• Rådet  kan besvare 
spørgsm ål ved kon-
ferencer sam m en 
m ed polit ikere 

 
Tabellen underst reger ønsket  om  et  m ere synligt  I ntegrat ionsråd. Herudover er der konkrete 
forslag t il,  hvordan sam spillet  m ed polit ikerne kan øges, ligesom  nogle polit ikere beskriver, 

                                               
12 Polit ikerne er i spørgeskemaet  konkret  blevet  spurgt  om følgende:  ”Har du forslag t il,  hvordan I ntegrat ionsrådets v irke fremover kan for-

bedres og/ eller hvordan polit ikerne i kommunen i højere grad kan drage nyt te af rådet?”  (N =  10) .  
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hvordan de gerne ser rådets arbejde professionaliseret . Det  er interessant , at  flere af ønsker-
ne kan im plem enteres i forhold t il både høringsret ten og tænketanksm odellen. Således kan 
den efterspurgte ekspert rolle (kompetencelegit im itet )  realiseres inden for begge m odeller, 
m ens den offensive rolle, hvor rådet  tager følsomme em ner op t il debat , i højere grad lægger 
op t il tænketanksm odellen.  
 
Sam m enfatning 
Opsum m erende kan det  siges, at  I ntegrat ionsrådets sam spil m ed polit ikerne ikke fungerer 
efter hensigten. De polit ikere, der har deltaget  i spørgeskem aundersøgelsen, kender alle t il 
I ntegrat ionsrådet , m en der er en stor andel af disse polit ikere, der har et  m eget  begrænset  
kendskab t il rådet . Halvdelen af polit ikerne mener ikke, at  I ntegrat ionsrådet  lever op t il deres 
forventninger, og over halvdelen af polit ikerne angiver, at  de i r inge grad eller slet  ikke an-
vender rådet . 
 
I ntegrat ionsrådets nye arbejdsform ser i højere grad ud t il at  have potent iale t il at  im øde-
kom m e polit ikernes forventninger t il,  at  rådet  klæder dem  på i sager m ed berøringsflade t il 
integrat ionsom rådet . Det  kræver dog fortsat , at  I ntegrat ionsrådet  i højere grad synliggør sig 
selv over for såvel polit ikerne som  de borgere, de repræsenterer. 
   

4 .2  Borgerne 
I ntegrat ionsrådets sam spil m ed borgerne udgør en væsent lig del af I ntegrat ionsrådets opga-
ver. Rådet  har t il form ål at  varetage de etniske m inoriteters interesser i kom m unen, og rådet  
repræsenterer m ed afsæt  i det  direkte valg etniske m inoriteter i Københavns Kom m une. Det te 
kunne tale for en undersøgelse af, hvordan den alm indelige borger m ed m inoritetsbaggrund 
ser på og oplever I ntegrat ionsrådet . Metodisk har vi dog valgt  at  fokusere bredere på borgere, 
som  er tæt tere på I ntegrat ionsrådets arbejde for at  kunne analysere og vurdere kendskabet  t il 
rådet  og anvendelsen af rådets arbejde. I  den forbindelse har Ram bøll gennem ført  45 inter-
view m ed henholdsvis foreninger for etniske m inoriteter (17) , skole-  og daginst itut ionsbesty-
relser (13)  og øvrige interessenter – eksempelvis repræsentanter for lokaludvalg (15) .   
 
Borgernes kendskab t il I ntegrat ionsrådet  

Overordnet  set  har langt  hovedparten af inform anterne kendskab t il I ntegrat ionsrådet  og er 
bekendt  m ed rådets eksistens. Kendskabet  t il rådet  stammer typisk fra t re kilder. Mange af 
respondenterne har hørt  om  rådet  gennem  m edierne. Andre har m odtaget  invitat ioner t il ar-
rangem enter, som  I ntegrat ionsrådet  har afholdt , mens den sidste del af respondenterne ken-
der t il rådet  m ed baggrund i valget .  
 
Rådet  som  inst itut ion er alt så kendt  blandt  borgere i Københavns Kom m unes foreningsliv. 
Spørgsm ålet  er så, om  kendskabet  t il inst itut ionen også afspej ler sig i en m ere konkret  indsigt  
i rådets arbejde og akt iviteter. Ved første øjekast  er billedet  posit ivt , idet  næsten halvdelen af 
respondenterne har kendskab t il I ntegrat ionsrådets arrangem enter – og flere af m inoritetsfor-
eningerne kender t il og deltager i den internat ionale dag i København, som  I ntegrat ionsrådet  
arrangerer i sam arbejde m ed Københavns Kom m une. Det  skal dog underst reges at  flere af 
inform anterne er i t vivl om , hvorvidt  det  er I ntegrat ionsrådet  eller Københavns Kom m une, der 
arrangerer arrangem enterne. 
 
Kendskabet  t il I ntegrat ionsrådet  bliver således m indre, når m an spørger borgerne, om  de ek-
sem pelvis kender t il pressem eddelelser eller høringssvar. 5 ud de 45 interviewede har læst  
rådets høringssvar, m ens 9 kender t il pressem eddelelser, som  I ntegrat ionsrådet  har offent lig-
gjort . Når vi spørger yderligere ind t il,  om  borgerne kan nævnte de specifikke em ner, som  
m eddelelserne har om handlet , viser det  sig, at  respondenterne har svært  ved at  ident ificere 
de konkrete tem aer. Herudover har vi anvendt  kendskabet  t il navnet  på I ntegrat ionsrådets 
form and som indikator for kendskabsniveauet . Hvis kendskabet  t il I ntegrat ionsrådet  skal være 
høj t , m å det  forventes, at  foreninger m v. kender t il form andens navn. Mønst ret  er her klart ,  
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idet  ingen af de interviewede kender t il navnet  på form anden. Rådet  er således overordnet  set  
kendt  som  inst itut ion og enkelte dele af I ntegrat ionsrådets akt iviteter er udbredte blandt  bor-
gerne. Det  generelle billede er dog, at  kendskabet  t il rådets m ere specifikke arbejde og akt ivi-
teter er begrænset .  
 
Anvendelse og udbyt te af I ntegrat ionsrådet  
Vi har bedt  borgerne fortælle om  deres syn på I ntegrat ionsrådets rolle og funkt ion, og for-
ventningerne kan sam m enfat tes i t re grupper:   
• Overblik, viden og vej ledning:  I ntegrat ionsrådet  skal fungere som  vidensbank og være et  

sted, som har overblik over akt iviteter, projekter og puljer på integrat ionsom rådet  i Kø-
benhavns Kom m une. Rådet  skal kunne vej lede foreninger m v. om  ny viden, igangsat te 
akt iviteter – og om  disse virker eller ej .  

• Prakt iske råd:  Enkelte skolebestyrelsesrepræsentanter t ilkendegiver et  ønske om  at  kunne 
modtage konkret  rådgivning – eksempelvis i forhold t il sam arbejdet  m ellem  skole og 
hjem .  

• Talerør over for polit ikere:  Endelig frem hæves det , at  I ntegrat ionsrådet  har en særlig rolle 
i forhold t il at  rådgive polit ikerne og kvalificere beslutninger på integrat ionsom rådet . Rådet  
t illægges her en særlig ekspert ise, som  skal kom m e polit ikerne t il gavn.  

 
Det  er interessant . at  kun den sidstnævnte forventning entydigt  stemmer overens med Inte-
grat ionsrådets form ål. Forventningen om  at  rådgive polit ikerne kan både realiseres inden for 
høringsret ten og tænketanksm odellen. Derim od får I ntegrat ionsrådet  svært  ved at  realisere de 
to øvrige udfordringer af to grunde. For det  første kan det  diskuteres, om  det  er I ntegrat ions-
rådets rolle at  have det  overblik over forholdsvis konkrete integrat ionst iltag i Københavns 
Kommune. Denne rolle vil naturligt  ligge i Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsforvaltningen. På 
sam m e m åde vil ansvaret  for konkret  rådgivning af skoler være placeret  hos kontoret  for I n-
tegrat ion og Mangfoldighed i Børne-  og Ungdom sforvaltningen. For det  andet  vil kom binat io-
nen af en forventning om  overblik og evne t il at  give konkrete råd st ille urealist isk store krav 
t il I ntegrat ionsrådet  – både hvad angår ressourcer og kom petencer.   
 
Ovenstående kan ses i sam m enhæng m ed det  begrænsede konkrete kendskab t il I ntegra-
t ionsrådet . Når respondenterne ikke konkret  kender t il rådet , dets m andat  og akt iviteter, bli-
ver forventningerne formuleret  på et  hypotet isk plan. Den konkrete vurdering af, om  rådets 
arbejde lever op t il borgernes forventninger, st rander således på, at  borgerne har et  begræn-
set  kendskab t il rådets akt iviteter og derfor ikke anvender dem . 
 
I  et  posit ivt  perspekt iv er  I ntegrat ionsrådet  som  inst itut ion således kendt  hos foreninger, sko-
lebestyrelser m v. Enkelte akt iviteter som  integrat ionsdagen har også slået  igennem  som  synli-
ge akt iviteter, hvor I ntegrat ionsrådet  er involveret . Tilm ed er der bred opbakning t il rådet  som  
inst itut ion, særligt  hvad angår rollen m ed at  påvirke den overordnede integrat ionspolit ik i Kø-
benhavn. I  et  m ere kr it isk perspekt iv er der et  begrænset  konkret  kendskab t il I ntegrat ionsrå-
det  og dets akt iviteter. Meget  få af respondenterne kender t il og kan forholde sig specifikt  t il 
rådets rolle. I ntegrat ionsrådet  har derfor ikke form ået  at  synliggøre sig konkret  i borgernes 
bevidsthed.  
 

4 .3  Medierne 
Oven for har vi analyseret  I ntegrat ionsrådets rolle i forhold t il borgerne. I  det  følgende vil vi 
fokusere på I ntegrat ionsrådets sam spil m ed m edierne, herunder rådets syn på m edierne.  

I ntegrat ionsrådet  og m edierne 

I ntegrat ionsrådets st rategi over for m edierne er, at  det  kun er form andskabet , der kan udtale 
sig som  repræsentant  for rådet . Til at  synliggøre sig selv anvender rådet  blandt  andet  Køben-
havns Kom m unes hjem m eside, lokal TV, P4 og Ugebrevet  A4. Desuden skriver nogle af råds-
m edlem m erne læserbreve. 
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Dokum entstudiet  viser, at  rådet  har udsendt  10 pressem eddelelser m ed en forholdsvis jævn 
fordeling i analyseperioden fra den 20. april 2006 t il den 1. december 2008. Det  betyder, at  
der ofte er gået  flere m åneder m ellem  presseudsendelserne. Ser m an nærmere på indholdet  i 
pressem eddelelserne om handler 3 pressem eddelelser form andsskifte og 2 opfordrer henholds-
vis alle m ed etnisk m inoritetsbaggrund t il at  stem m e t il folket ingsvalget  og alle ældre m ed 
etnisk m inoritetsbaggrund t il at  stem me t il ældrerådsvalget . Dert il kom m er 3 pressem eddelel-
ser, som  henholdsvis behandler undervisningsm ateriale i folkeskolen, m odersm ålsundervisning 
og lukningst ruede biblioteker. Endelig om handler én pressem eddelelse afstandtagen t il vold i 
byen og én anden kr it ik af forslag om  nedlæggelse af bem anding på Københavnske legeplad-
ser. Der er således tale om  en relat iv stor spredning, hvad angår tem aerne i pressem eddelel-
serne, hvilket  vidner om , at  rådet , t råds det  lille antal af pressem eddelelser, vurderer, at  of-
fent ligheden har en bred interesse i integrat ionsspørgsm ål.      

I  for længelse af ovenstående er rådsmedlem m erne enige om , at  de godt  kunne bruge m edier-
ne m ere, for eksem pel t il at  reklam ere for arrangementer. De oplever dog, at  de har svært  
ved at  t rænge igennem  t il m edierne, og de st iller spørgsm ål ved, om  deres histor ier er gode 
nok. I  den sam m enhæng frem hæver nogle af m edlem m erne, at  m anglende ressourcer i form  
af t id t il at  skr ive de gode histor ier, udgør en barr iere for brugen af m edier. 

Om  end I ntegrat ionsrådet  udt rykker, at  m edierne godt  kan anvendes m ere, så underst reger 
nogle af rådsm edlem m erne, at  det  er vigt igt , at  m edierne bruges t il at  prom overe I ntegra-
t ionsrådet  og ikke enkeltpersoner i rådet . Rådsm edlem m erne har således oplevet , at  m edierne 
er blevet  (m is)brugt  t il at  profilere enkelte medlemmer. 

Borgerne og m edierne 

De etniske m inoritetsborgere giver som nævnt  udt ryk for, at  de finder I ntegrat ionsrådets syn-
lighed begrænset . Det  skal i den forbindelse bem ærkes, at  der er relat ivt  m ange, som  udtaler, 
at  de har læst  en eller flere af rådets, ellers få, pressemeddelelser (9 ud af 45 borgere) . End-
videre skal det  bem ærkes, at  størstedelen af dem  der har læst  rådets pressem eddelelser for-
tæller, at  pressem eddelelserne har været  af en t ilfredsst illende kvalitet . 

Der er ikke enighed blandt  borgerne om , hvorvidt  I ntegrat ionsrådet  skal anvende m edierne t il 
at  frem m e deres synlighed. Således frem hæver især de, der kun har lidt  kendskab t il I ntegra-
t ionsrådet , at  rådet  skal anvende m edierne, herunder grat isaviser og lokalaviser t il at  synlig-
gøre sig i lokalom rådet . Mens de der har et  større kendskab t il I ntegrat ionsrådet  typisk for-
fægter, at  rådet  skal synliggøre sig ved hjælp af personlige henvendelser.  

Ovenstående viser således, at  integrat ionsrådet  på en række om råder bruger m edierne akt ivt  
og typisk offent liggør pressem eddelelser om  en bred vifte af temaer. I  lyset  af rådets begræn-
sede synlighed og den nye rolle, der følger af tænketanksm odellen, t yder ovenstående på, at  
rådet  frem over skal overveje sin m ediest rategi i krydsfeltet  m ellem  kom m unikat ion t il en bred 
m ålgruppe om  m ange emner (høringslogikken)  og fokus på dybde i forhold t il færre em ner 
( tænketanksm odellen) . 
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5 . SAMMENFATNI NG 

I  det te kapitel sam m enfat ter vi analyserne fra de forr ige kapit ler.  
 
I ntegrat ionsrådet  i et  im plem enteringsperspekt iv –  gennem føres opgaverne  
I ntegrat ionsrådet  forventes at  tage ansvar for og deltage i en række konkrete akt iviteter på 
integrat ionsom rådet , der spænder fra høringssvar over deltagelse i udvalg t il at  arrangere dia-
logm øder. Gennem gangen af rådets akt iviteter viser, at  akt iviteterne oftest  består i at  afgive 
høringssvar sam t  deltagelse i udvalg, arbejdsgrupper og netværksskabende akt iviteter, m ens 
rådet  kun af og t il deltager i fællesm øder m ed Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget , arran-
gerer borgerhøringer m v. Således har I ntegrat ionsrådet  eksempelvis afgivet  52 høringssvar, 
m ens rådet  har deltaget  i 5-6 fællesm øder m ed Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget .  

Ser vi nærm ere på I ntegrat ionsrådets cent rale akt ivitet  – høringssvarene – fordeler de 52 svar 
sig jævnt  over årene. Som hovedregel består høringssvaret  i,  at  I ntegrat ionsrådet  t ilkendegi-
ver sin holdning t il den relevante sag – dog forholder rådet  sig indholdsm æssigt  t il sagerne i 
22 ud af de 52 svar.  

I ntegrat ionsrådets rolle blev som  nævnt  ændret  m ed indførelsen af de to nye m andater -  hø-
r ingsret ten og tænketanksm odellen. Den nye rolle ser ud t il at  have m edført  ændringer i rå-
dets rolle i forhold t il gennem førelsen af borgerhøringer, sem inarer o.l. ,  som  kan knyt tes t il 
tænketanksmodellen. Fra 2006 t il 2008 blev der afholdt  fire af disse arrangem enter, m ens der 
i løbet  af 2008 blev afholdt  11. Man kunne t ilsvarende forvente et  fald i antallet  af høringer. 
Det  har dog ikke været  t ilfældet .  
 
I ntegrat ionsrådet  har således im plem enteret  hovedparten af sine opgaver i form  af afholdelse 
af akt iviteter som  deltagelse i udvalg, arbejdsgrupper, høringssvar m v. Rådet  har dog ikke 
fuldt  ud implementeret  de opgaver, der følger af tænketanksmodellen – eksempelvis afholdel-
se af konferencem øder m ed Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsudvalget  i 2008. Disse m angler 
kan dog pr imært  t ilskr ives en indkøringsfase, idet  møderne for 2009 er planlagt .  
 
Brugernes vurdering af I ntegrat ionsrådet   
I ntegrat ionsrådet  har således afviklet  en række akt iviteter, som  kunne forventes at  placere 
rådet  som  en synlig aktør i forhold t il såvel borgere som  polit ikere. Det  viser sig, at  begge 
grupper har et  høj t  kendskab t il I ntegrat ionsrådet  som  inst itut ion. Hovedparten af polit ikerne 
t ilkendegiver, at  de har et  høj t  eller noget  kendskab t il rådets arbejde. Tilsvarende svarer 
langt  størstedelen af de interviewede borgere, at  de kender I ntegrat ionsrådet . Kendskabsni-
veauet  falder dog betydeligt , når det  gælder I ntegrat ionsrådets konkrete akt iviteter. En m in-
dre del af respondenterne kender t il høringssvar, har læst  pressem eddelelser etc. Kendskabet  
t il I ntegrat ionsrådets akt iviteter rækker dog ikke t il,  at  respondenterne form år at  forklare ind-
holdet  i pressem eddelelserne m v.  
 
Bruges rådet  af polit ikerne 
En t ing er, om  I ntegrat ionsrådet  er kendt  og synligt . En anden er, om  rådets akt iviteter an-
vendes af henholdsvis polit ikere og borgere. Her er billedet  m ere blandet . Nok anerkender ho-
vedparten af polit ikerne, at  I ntegrat ionsrådet  giver fyldestgørende høringssvar. Til gengæld er 
polit ikerne på flere andre områder kr it iske over for I ntegrat ionsrådet . Det  gælder særligt  rå-
dets synlighed over for borgerne, hvor langt  størstedelen vurderer, at  rådet  er for usynligt . 
Polit ikerne t ilkendegiver, at  rådet  i større omfang burde være synligt  på gadeplan og have 
tæt tere kontakt  t il foreningslivet . En anden grund t il,  at  rådet  ikke anvendes fra polit isk hold, 
er, at  rådet  ikke i t ilst rækkeligt  om fang har formået  at  klæde polit ikerne på i forhold t il inte-
grat ionsspørgsm ål – og adskille sig som  en særlig kom petent  sam arbejdspartner i konkurren-
ce m ed den viden, som  er t ilgængelig fra forskning, undersøgelser etc.  
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I  et  frem adret tet  perspekt iv er polit ikerne enige om at  efterspørge et  m ere synligt  I ntegra-
t ionsråd, m ens de m ere konkrete ønsker t il rådet  divergerer. Nogle lægger op t il,  at  rådet  i 
højere grad skal fungere som  bindeled m ellem  borgere og polit ikere, mens andre fremhæver, 
at  rådet  skal fungere som  eksperter eller tage følsom m e em ner op t il debat .  
 
Bruges rådet  af borgerne 
Som nævnt  kender langt  størstedelen af de interviewede borgere t il I ntegrat ionsrådet . Der er 
t ilm ed m assiv opbakning t il I ntegrat ionsrådet  som  inst itut ion. Derim od betyder det  begrænse-
de konkrete kendskab t il I ntegrat ionsrådets akt iviteter, at  borgerne anvender I ntegrat ionsrå-
det  i sparsom t  omfang.  
 
Organiseringen af I ntegrat ionsrådet  –  direkte valg og sekretar iatets support funkt ion 
Den overordnede organisering af rådet  blev ændret  som følge af det  direkte valg, idet  største-
delen af m edlem m erne nu er folkevalgte. Det  var hensigten, at  borgernes kendskab og op-
bakning t il I ntegrat ionsrådet  skulle øges gennem  det  direkte valg. Tilm ed var tanken, at  det  
direkte valg skulle forbedre rådets repræsentat ivitet  og styrke m edlem m ers engagem ent . Det  
har været  vanskeligt  at  indfr i disse m ål. Valget  blev gennem ført  m ed en valgprocent  på 13,8. 
Den relat ivt  lave valgdeltagelse har betydet , at  rådsmedlemm erne frem  for øget  demokrat isk 
legit im itet  i polit ikernes øjne, har skullet  forsvare at  repræsentere sit  bagland. Tilsvarende kan 
der ikke ses et  øget  engagem ent , m ålt  på rådsm edlem m ernes frem m ødeprocent .  
 
I ntegrat ionsrådets arbejde understøt tes af forvaltningen i Beskæft igelses-  og I ntegrat ionsfor-
valtningen. I  den forbindelse er der grundlæggende opbakning t il den form elle organisering og 
rollefordeling, hvor rådet  sæt ter init iat iver i gang og forvaltningen yder bistand. Denne rolle-
fordeling har været  svær at  føre ud i livet . Rådsm edlem m erne har haft  svært  ved at  udfylde 
den init ierende rolle – og oplever ikke at  have fået  de reelle muligheder for at  udfylde den.  
 
Evalueringen tegner således et  billede af et  I ntegrat ionsråd, som  på det  pr incipielle plan har 
opbakning, m en som  i praksis har haft  svært  ved at  honorere om givelsernes forventninger. 
Rådets konkrete akt iviteter er således for ukendte og værdsæt tes ikke i t ilst rækkelig grad af 
polit ikere og borgere. En af forklar ingerne på denne kr it iske konklusion skal findes i ram merne 
for I ntegrat ionsrådets virke. Lovgivningen anfører kun løse ram m er for rådets virke, og det  
bliver derfor op t il den enkelte kom m une at  finde frem  t il en velfungerende funkt ionsmåde. I  
det  lys har rådet  haft  vanskeligt  ved at  afkode og afstem m e de konkrete forventninger fra 
særligt  polit ikerne. Rådsm edlem m erne har oplevet  det  som  særdeles krævende at  sæt te sig 
ind i konkrete sager og den kom m unale organisat ions arbejdsgange. Det  har krævet  t id og 
ressourcer. Sideløbende med denne proces har rådsm edlem m erne oplevet , at  polit ikernes vilj e 
t il at  lyt te t il og anvende I ntegrat ionsrådets svar og init iat iver har været  begrænset .  
 
I  et  frem adret tet  perspekt iv er særligt  de to typer af legit im itet  – den dem okrat iske og den 
kom petencem æssige legit im itet  interessante. I  rådets nuværende funkt ion anvender rådet  
især den dem okrat iske legit im itet , der følger af det  direkte valg, t il at  afgive høringssvar rela-
t ivt  sent  i den polit iske beslutningsproces. Evalueringen har vist , at  den lave valgdeltagelse 
udfordrer den dem okrat iske legit im itet  og betyder, at  rådet  ofte kom m er i en defensiv rolle. 
Tænketanksm odellen derim od fordrer i højere grad en kom petencem æssig legit im itet , der st il-
ler krav t il rådet  som  videnspersoner, som i en offensiv rolle er m ed t il at  sæt te dagsordenen 
t idligt  i den polit iske beslutningsproces. En sådan ny rolle st iller stærkere krav t il integrat ions-
rådsm edlem m erne om  at  udfylde den m ere init ierende rolle, som  rådet  hidt il har haft  svært  
ved at  udfylde. En ny og m ere offensiv rolle vil tage t id at  køre ind og vil kræve en krit isk vur-
dering af, hvor m ange kræfter rådet  skal bruge på høringssvar.  
 
Skal I ntegrat ionsrådet  frem over placere sig som  en m arkant  aktør i forhold t il Københavns 
integrat ionspolit ik, t yder evalueringen på, at  balancen m ellem  disse to form er for legit im itet  
skal forbedres.  


